

SAND bestyrelsesmøde

08.02.2023

Comwell/ODEON, Odense. Kl.10:30 – 15:00

Tilstede: 8 udvalg (inkl. formandskab) repræsenteret.

Henrik Mas (**Trekanten**) Susanne Moos (**Nordvestsjælland**) Pia Nedergaard (**Fyn**) Mona (**Sydfyn**)
Ole B. (**Hovedstaden suppleant**) Mette Larsen (**Storstrøm**) Eluf (**Vestjylland suppleant**) Freddy
(**Østjylland**)

Mangler: Sydvestjylland, Nordsjælland, Sønderjylland og Nordjylland.

Sekretariat: Ask Svejstrup og Tobias Kjærside

Dagsorden og referat:

1. Beslutningsdygtighed?

Vi er beslutningsdygtige.

8 deltagende, alle med stemmeret.

2. Sand har takket nej tak til at uddele vinterhjælp

Sofie er med online.

Hvad er der kommet af reaktioner og hvad skal næste skridt være?

Indledning v. Ask:

Socialstyrelsen skrev, 22.12.22, at vi nu kunne få lov at uddele vinterhjælp.

170.000kr til uddeling. Der var afsat en pulje på 50 millioner kr. som en række organisationer er blevet bedt om at uddele. Det kan være som gavekort, madbilletter osv.

Mas, Jonas og Ask har i dialog besluttet ikke at aktivere de 170.000kr og i stedet kritisere, at man ikke fordelte midlerne på borgernes kontanthjælp. Det skrev SAND et åbent brev om og sendte det til Socialstyrelsen. Det er også sendt til bestyrelsen.

Sofie:

Der er kommet meget respons på delingerne, både spørgsmål og tilbagemeldinger.

Ask har efterfølgende svaret på de hyppigst spurgte. Sofie har lavet en strategi for at dele vores modsvar til "tilbuddet" om at uddele vinterhjælp, og udført den på sociale medier. Vores svar/modsvar er også delt på sociale medier.

Det næste skridt er, at der skal arbejdes (klogt) videre for at fastholde behovet for langsigtede løsninger – ikke blot 'plaster på såret løsninger'.

Freddy: Mange jeg møder er enige med SAND i, at man ikke skal modtage almisser. Folk på gaden

kan godt undvære en jakke, hvis de ved at pengene går til forbedringer på andre områder, hvis der sag f.eks. kunne blive hurtigere behandlet og de ikke følte sig ligegyldige. Pengene skal bruges på at løse reelle problemer.

Mas: Det er mange penge der deles ud og så kan vi spises af med brødkrummer at dele ud, og bruge mange resurser på dét. Det kan vi ikke bede sekretariatet om at sætte lønnede timer af til at gøre.

Pernille Skipper (Ø) har udtalt at hun mener det er et stærkt statement, at gå ud og takke nej. Hvis vi allierer os med Ø skal vi også vide, at vi bliver forbundet med venstrefløjen. Vi kan også forsøge at gå til højre for midten og søge de borgerlige partier – eller sigte bredt og søge kontakten til flere partier. Vi kan også hægte os på debatten om Danskernes økonomi under inflation.

Hvad skal vi gøre?

Mas: Det kunne være en god idé at favne bredt, ift. partierne.

Mona: Anbefale at bruge flere penge på §34 (i lov om aktiv socialpolitik) – så folk kan betale deres strøm osv.

Ole B.: Favne bredt. Med flere politiske partier.

Freddy: Favne bredt og få flere partier med. For gadens folk; udover at det altid er rart at have flere penge mellem hænderne, så hellere fokusere på problemer som eks. bedre/hurtigere sagsbehandling. Sikre at de bliver bedre klædt på til at komme videre med deres sager.

Mona: De skal være mere inkluderende med færre halve løsninger. Hjælp til indskud skal også gerne gøre det lettere at få hjælp med, at få den første måneds husleje, møbler osv. De spiller pingpong med socialt udsatte. Regeringen tager ikke et socialt ansvar.

Beslutning:

Vi går efter et bredt politisk fokus, partimæssigt samt at finde indpas i de politiske tematikker. Forsøge at tappe ind i eksisterende debatter og gå til eks. BL (boligforeningernes landsforening) og gå i dialog med dem.

Vi skal have nogle citater fra gaden – spørg de hjemløse i møder.

Sofies regnestykke viser, at fordeler man 170.000kr på antallet af hjemløse, så er der ca. 30kr til hver...

Sofie og Ask skriver noget ift. Debatten om fremtidig kontanthjælp.

Der bydes ind i de kørende debatter om inflationshjælp.

Bestyrelsen indsamler citater fra folket på gaden og sender til Sofie.

Bestyrelsen kommenterer og deler det Sofie poster på FB.

3. Runden rundt

Sekretariat:

Presseomtale "omtale om spaophold" v. Sofie.

DR har lavet en større ting (bl.a. tv-avisen) hvor de talte med både Johnni (trekanten), Wenkina (hovedstaden), Ask og Sofie om de oplevelsesmidler vi modtog. Det er endt med indslag om hvorvidt pengene var delt ud for sent (2022 fremfor 2021 hvor oplevelsesindustrien var i knæ)

Wenkina og Johnni gjorde det rigtig fint i de interviews de har været med i. Der er ingen brand at slukke, ift. vores brug af oplevelsespengene, derfor har vi ikke valgt at gå i videre krig med medierne på det.

Trekanten

Vi har haft 2 (fra Kolding) med på bootcamp i januar, de vil gerne være med i udvalget. Generalforsamlingen skal afholdes på Overmarksgården og de to nye har lavet en aktivitet for at lokke folk med til generalforsamling.

Vi har møde med Vejle kommune, sidst på måneden, om et nyt hjemløseudspil. Det sidste udspil lykkedes ikke, det faldt til jorden.

Mas har deltaget i workshops med socialstyrelsen, der skal bruges til oplæg i marts. Ift. boligdelen på det kommende hjemløseudspil. Regeringen har vedtaget førnævnte men mangler at vedtage den sociale del af udspillet, da flertallet ikke er eksisterende mere. Der er udvalgsmøde i morgen (9. FEBRUAR) om generalforsamling.

Vi har muligvis to nye medlemmer der er flyttet fra Fyn til Vandel (ved Vejle) – tidligere medlemmer på Fyn.

Nordvestsjælland

Borgmesteren i Slagelse har takket for juletræet, i december, og borgernes forslag/ønsker er taget med videre.

Der er en masse hørings svar i gang. Dem er der styr på.

Toften har fået dispensation til at lave 8 pladser om til fleksible (§110/107)

Generalforsamling den 1. marts. På Karlsvognen.

Fyn

Der er generalforsamling den 24. februar, på Store Dannesbo.

Stig Sonne har været med på bootcamp i januar, og Per, Pia og Stig laver en aktivitet på Store Dannesbo.

Pia har været til møde med Brugernes Bazar. Der er man kommet frem til, at der skal gøres en indsats for at få det op og stå i år. 30. august er Kongens have booket. Vi skal gerne have kontakten med Hr. og Fru Danmark igen. Det koster ca. 500.000kr at afvikle Brugernes Bazar og der har været tale om, at lave en egenbetaling. Ulempen ved at få det op og stå er, at det som regel hænger på dem der gerne vil og så dukker folk op og deltager OG høster frugterne af det hårde arbejde.

Der er møde igen den 23. februar.

Seneste beslutning i bestyrelsen var, at vi ikke går ind i Brugernes Bazar – på anden vis end vi hidtil har gjort. Vi vil maks. give 50.000kr og ikke bruge personaleresurser på det.

Kommentarer til Brugernes Bazar-emnet:

Moos: Jeg har været med 2 gange. Det er hyggeligt og jeg kan godt se idéen om at få det op og stå igen, men jeg tror bare at trods folk melder sig til at hjælpe, så er det de samme (få) der ender med at stå med det hele.

Mas: Rådet har fået meget kritik for at lukke Bazaren, for at fokusere på landspanelmøder,

det er dog de samme folk der kommer til panelmøderne – og de kommer ikke ud til den samme gruppe, hvis de fortsætter kun med disse.

Freddy: Jeg kan godt se idéen i at kæmpe for eks. Brugernes Bazar, der hvor nøglen knækker er, når vi ser hvordan vi ofte står med få til at afvikle og ”rydde op efter festen.”

Sydfyn

Der er udvalgs møde på fredag (10. FEBRUAR). Rikke har lagt op til, at hun trækker sig som formand. Hun er valgt for 2 år, sidste år. Dvs. hun bliver i bestyrelsen selvom hun trækker sig som formand.

Vi skal have fokus på, hvordan vi kommer mere frem og bliver mere aktive på Sydfyn. Rent ud sagt, laver vi ikke så meget og vil gerne lave mere.

Hovedstaden

Vi har haft nogle med på bootcamp, som vi håber at se til vores generalforsamling den 24. februar. På Sundholm, i Frivillighedens hus.

3. marts er der nytårskur på Københavns rådhus, kl.15 – 15:45. Der uddeles billetter 14:50 Der kommer fikserum, på Sundholm. Formentligt i sensommeren.

Storstrøm

Vi har haft meget at lave.

Vi har generalforsamling den 23. februar.

Vi sendte 4 (nye folk) med på Bootcamp. De kom med, fordi de havde været med på oplevelsesmiddelture. Vi rekrutterede dem på en tur på Café Håbet.

Henrik Fischer er også meget aktiv i Storstrøm for tiden.

Henrik F. er i udsatterrådet i Køge. Mette er i udsatterrådet i Næstved.

Moos: Hvis I skal have hjælp, omkring Ringsted så sig til. Hvis I skal bruge opbakning på generalforsamlingen, så siger I også bare til.

Mette: Vi har styr på det, men det er godt at vide at vi kan ringe (Pia tilbød at komme over til generalforsamlingen og støtte/hjælpe).

Vestjylland

Ikke noget at berette.

Østjylland

Vi har haft folk på bootcamp i januar. Der havde SAND Østjylland 3 nye folk med.

Det var en succes og det var det også for de nye deltagende.

Vi har snart generalforsamling og på bootcampen fik vi aftalt aktiviteter for at få folk med på den lokale generalforsamling. Der er møde i morgen (9. FEBRUAR) om generalforsamling og rekruttering dertil.

Folket på gaden er trætte og slidte.

4. Nyt budget for 2023

Finanslovsforslaget fra august 2022, ved den daværende regering, er endnu ikke vedtaget.

Her er der afsat 6.6 millioner kr. til os.

I stedet er der vedtaget midlertidig finanslov, hvor der kun er afsat 6.3 millioner til os. Derfor skal vi lave et nyt budget på det beløb. Ask, har lavet et forslag hvor forskellen dækkes ind af arven.

Budgetter er printet og delt ud til mødets deltagere.

Budgettet godkendes enstemmigt af bestyrelsen.

Henrik Mas underskriver.

5. Status på besøg hos de socialpolitiske ordførere

Bongo er med på skærm.

Sekretariatet har kontaktet de forskellige partiers socialordførere.

"Vi er her, I skal høre på os – og tage os seriøst"

Vi har lavet lidt research på ordførerne.

Hvad mener de?

Hvad siger de?

Hvad har de tidligere ment?

Hvad har de tidligere sagt?

Ud fra det og vores egne mærkesager, har vi skrevet et brev til dem, hvor vi opfordrer til et møde, hvor vi diskuterer vores fælles interesse for en sag.

Bongo:

Sidste år, før valget, havde jeg 8-9 stykker jeg vidste jeg kunne skrive til (ordførere) og som Ask er inde på, så er der valg = vi er nede på 3 der stadig er fungerende ordførere. Derfor starter processen igen.

Vi går strategisk til værks og undersøger deres tidligere og nuværende mærkesager og udtalelser og ser hvor vi kan matche dem med SANDs mærkesager.

En del af dem har aldrig siddet i den stol før, de kommer ofte fra noget andet. Så der god mulighed for at klæde dem godt på, til at varetage hjemløsheden, i deres ordførerskaber.

Bongo viser sit skema over kontaktede ordførere og fortæller om hvor sekretariatet er i processen.

Bl.a. er der allerede afholdt møde med SF, hvor Ulla (Nordsjælland), Philip (Hovedstaden) og Sara (sekretariatet) deltog, for at give perspektiv fra både hjemløse selv og det juridiske.

Planen er, at få deltagelse fra så mange steder i landet, som muligt – hvor der er relevans og det giver mening, med den historie medlemmet har.

Det handler om 1-2 personer der er med pr. møde.

Sekretariatet opfordrer til, at I deler kontaktinfo på "gode folk" I møder derude. Nye medlemmer, folk I har mødt på gaden og lign.

Bestyrelsen opfordrer Bongo og Ask til, at sende ud til udvalgene, når der er møder, så der kan meldes tilbage hvis der findes en person derude. Det er vigtigt at dem udvalgene henviser til Bongo, er en person der dukker op til møder. Det er svært at få møderne i stand og det er vigtigt med jeres deltagelse, fordi Bongo ikke kan stå alene og fortælle jeres historier.

Begge skemaer sendes ud, til bestyrelsen, dertil kan der meldes ind, hvis medlemmerne

kender til relevante folk at tage med på de forskellige møder.

6. SANDs generalforsamling.

Hvordan sikrer vi friskt blod i den nye bestyrelse? Hvilke tanker gør I jer om formandskandidater?

Hvem stiller op? Hvordan sikrer vi, at alle i jeres lokale udvalg bliver hørt og får mulighed for at blive hørt i bestyrelsen?

Kandidater til hovedbestyrelsen skal sendes, senest, 8 dage inden den store generalforsamling.

Ask anbefaler at man sigter efter en blanding af gamle og nye kræfter.

Hvordan rammer vi den magiske kombination vi har haft med vores seneste formandskab? Ung, relevans, kontakt med miljøet og god til at stille sig frem i presse og tale om det meste.

I Nordvestsjælland udvalg, er det bestemt, at kommer der nye til, så har de førsteret til at overtage nogle poster som eks. formandskaber, deltagelse i bestyrelse og andet.

I Østjyllands udvalg, er der også mange gamle. Men bl.a. bootcampen har vakt interesse hos nogle nye, unge, folk.

Sekretariatet sender liste ud, så alle udvalg ved hvem der skal have nye folk stillet op til bestyrelsen.

En ny regel bestemmer, at udvalg kan stille en formandskandidat op selvom vedkommende ikke er fra deres eget udvalg. Det vil stadig være mest naturligt at starte med, at høre sit eget udvalg om de vil stille en op til formandsposten.

Mas har tilbudt sig som kandidat

Der går rygter om, at Jakob Vang og Per Søhus kunne finde på at stille op. Men selvom de stiller sig til rådighed, er det stadig et udvalg, der skal opstille dem.

Hvis man vil indstille en kandidat til formandsposten, skal man svare på den mail Ask sender ud (i starten af marts) omhandlende bestyrelse og formandspost i bestyrelse.

7. Økonomi

Fra i år skal alle bilag ligge elektronisk. Det betyder at vi ikke længere har tykke mapper med bilag, som SANDs kasserer – Moos – kan komme og bladre i 3-4 gange om året.

På sidste bestyrelsesmøde blev det besluttet at Moos, Ask og bogholder Kristina skulle komme med forslag til en ny model, der sikrer at kassereren kan få indblik i hvad vores midler bruges til og stille spørgsmål ved bilag der virker mistænkelige eller uforståelige eller bare interessante.

Forslaget til en ny model er at trække en liste fra regnskabssystemet over udgifter (betalinger) over kr. 10.000. Her fremgår beløbet, hvem der modtager betalingen og hvad betalingen handler om.

Kassereren kommer ind 3 – 4 gange om året og gennemser listen og laver en stikprøvekontrol, dvs. peger på udgifter, hvor bilagene tjekkes. Det er samme princip den eksterne revisor bruger.

Bestyrelsen synes det er en god måde at sikre sig mod svindel og sikre at pengene bliver brugt som de skal. Modellen kan evalueres i løbet af året.

8. Eventuelt

Folkemøde opdatering. Hvor langt er TNT (Tobias, Nancy, Tobias) i planlægningen v. Tobias K.

Der er booket spejderhytte, personalelogi, transport, studeplads og er planlagt møde i næste uge – i sekretariatets tovholdergruppe.

Modellen for rekruttering af Folkemødedeltagere er den samme som de seneste år. Dvs. interesserede skal beskrive hvorfor de gerne vil med og hvad de kan byde ind med. Det nikker bestyrelsen anerkendende til.

Der kommer tilmeldings-/ansøgningsmodul ud, snarest!

Bootcamp opdatering v. Tobias K.

Vi havde en FED bootcamp i januar, med 19-20 spritnye ansigter og 5-6 velkendte, fra hele landet.

I marts er der to bootcamps, i Øst (Sjællandske og Fynske udvalg) 13.+14. marts og Vest (Jyske udvalg) 19.+20. marts.

Disse er for udvalgene og lavet for, at udvalgene kan begynde at arbejde med kommende aktiviteter og bl.a. få aktiveret nye medlemmer (efter generalforsamlingerne)

Tilmeldingsmodul på hjemmesiden, kommer efter generalforsamlinger.

Hvad skal Pia sige til styregruppen i Brugernes Bazar?

- Vi fastholder beslutningen fra sidst, 50.000kr i tilskud og vi vil ikke stå for det, men gerne deltage i styregruppens møder. Samme model som hidtil. Dvs. der skal findes en ansvarlig organisation, som ikke er SAND.

Er der en reel interesse fra de andre organisationer til at være med?

Bakkes det op med økonomi? Bakkes arrangementet op, af indsats i udvikling, forberedelser og afvikling?

Mona har fået voksenlærlingeplads, på Lunde forsorgshjem, i køkkenet.

Bestyrelsen har, efter dialog, talt sig frem til, at hun godt kan sidde i sand bestyrelsen, til trods for at hun arbejder på forsorgshjem. Lunde har givet tilladelse til at Mona godt kan få lærepladsen, samtidig med, at hun udfører frivilligt arbejde i SAND.

Det vurderes at hun, fordi hun er i køkkenet og ikke i ledelse eller som pædagog/socialrådgiver, godt kan varetage sin plads i bestyrelsen.